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Fylkeskommunedirektørens forslag til vedtak 

 
Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift 
og bompenger». 

 
Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving 
av veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i 
bomsystemet på sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i 
bompengesystemet og av hensyn til nullvekstmål i byområdene med belønnings-
/byvekstavtale. Dette må skje slik at det fremdeles vil være insentiver for innfasing av 
nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.  
 

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet: 
- Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige 

transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy 
med forbrenningsmotor.  

- Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte 
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn 
teknologiutvikling for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne 
kjøretøy er et eksempel på teknologi som ennå noen år bør få et unntak 
mot nye avgifter.     

- Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale 
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i 
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter. 
 

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.  
 

 
 
 
Fylkesutvalget har behandlet saken i møte 31.01.2023 sak 11/23 
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Fylkeskommunedirektørens forslag til vedtak

Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift
og bompenger».

Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving
av veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i
bomsystemet på sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i
bompengesystemet og av hensyn til nullvekstmål i byområdene med belønnings-
/byvekstavtale. Dette må skje slik at det fremdeles vil være insentiver for innfasing av
nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet:
Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige
transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy
med forbrenningsmotor.
Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn
teknologiutvikling for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne
kjøretøy er et eksempel på teknologi som ennå noen år bør få et unntak
mot nye avgifter.
Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter.

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.

Fylkesutvalget har behandlet saken i møte 31.01.2023 sak 11/23

Møtebehandling
Representanten Ingrid Williamsen (FrP) fremmet følgende forslag:

side 1 av 2



 

  side 2 av 2 

Fylkesutvalget ønsker ikke et nytt system for veibruksavgift og bompenger da 
bilistene bidrar mer enn nok allerede. På bakgrunn av dette støttes ikke høringen. 
 
Votering 
Fylkeskommunedirektørens forslag ble vedtatt med 10 mot 1 stemme, forslag fra FrP 
falt (FrP). 
 
Fylkesutvalget - vedtak  
Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift 
og bompenger». 

 
Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving 
av veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i 
bomsystemet på sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i 
bompengesystemet og av hensyn til nullvekstmål i byområdene med belønnings-
/byvekstavtale. Dette må skje slik at det fremdeles vil være insentiver for innfasing av 
nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.  
 

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet: 
- Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige 

transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy 
med forbrenningsmotor.  

- Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte 
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn 
teknologiutvikling for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne 
kjøretøy er et eksempel på teknologi som ennå noen år bør få et unntak 
mot nye avgifter.     

- Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale 
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i 
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter. 
 

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.  
 

 
 
 
 
 
  

Fylkesutvalget ønsker ikke et nytt system for veibruksavgift og bompenger da
bilistene bidrar mer enn nok allerede. På bakgrunn av dette støttes ikke høringen.

Votering
Fylkeskommunedirektørens forslag ble vedtatt med 10 mot 1 stemme, forslag fra FrP
falt (FrP).

Fylkesutvalget - vedtak
Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift
og bompenger».

Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving
av veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i
bomsystemet på sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i
bompengesystemet og av hensyn til nullvekstmål i byområdene med belønnings-
/byvekstavtale. Dette må skje slik at det fremdeles vil være insentiver for innfasing av
nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet:
Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige
transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy
med forbrenningsmotor.
Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn
teknologiutvikling for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne
kjøretøy er et eksempel på teknologi som ennå noen år bør få et unntak
mot nye avgifter.
Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter.

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.
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Høring. Konseptvalgutredning (KVU) for et nytt system for 
veibruksavgift og bompenger 
 
Fylkeskommunedirektørens forslag til vedtak 

 
Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift og 
bompenger». 

 
Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving av 
veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i bomsystemet på 
sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i bompengesystemet og av hensyn til 
nullvekstmål i byområdene med belønnings-/byvekstavtale. Dette må skje slik at det 
fremdeles vil være insentiver for innfasing av nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.  
 

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet: 
- Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige 

transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy med 
forbrenningsmotor.  

- Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte 
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn teknologiutvikling 
for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne kjøretøy er et eksempel 
på teknologi som ennå noen år bør få et unntak mot nye avgifter.     

- Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale 
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i 
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter. 
 

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.  
 

 
Lenke til høringsdokumenter:  
https://www.skatteetaten.no/rettskilder/type/horinger/konseptvalg-for-et-nytt-system-for-
veibruksavgift-og-bompenger/ 
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Høring. Konseptvalgutredning (KVU) for et nytt system for
veibruksavgift og bompenger

Fylkeskommunedirektørens forslag til vedtak

Fylkesutvalget har drøftet høring av Konseptvalgutredning (KVU) om «Veibruksavgift og
bompenger».

Fylkesutvalget er enig i at det kan være fordelaktig med en mer treffsikker innkreving av
veibruksavgiften og at den spesielle rabattordningen for nullutslippsbiler i bomsystemet på
sikt fjernes. Dette er viktig av hensyn til inntektene i bompengesystemet og av hensyn til
nullvekstmål i byområdene med belønnings-/byvekstavtale. Dette må skje slik at det
fremdeles vil være insentiver for innfasing av nullutslippskjøretøyer, særlig hydrogen.

1. Fylkesutvalget har følgende merknader til høringsdokumentet:
Den samlede nullutslippspolitikken (kjøp og bruk) må sikre at klimavennlige
transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet framfor kjøretøy med
forbrenningsmotor.
Fylkesutvalget mener at det fortsatt skal gis unntak for enkelte
nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til fortsatt ny grønn teknologiutvikling
for personbiler og for tunge kjøretøy. Hydrogendrevne kjøretøy er et eksempel
på teknologi som ennå noen år bør få et unntak mot nye avgifter.
Fylkesutvalget mener at staten må være varsom med å øke det totale
avgiftstrykket mot næringslivet. Innfasing av en ny ordning bør derfor ses i
sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter.

2. Fylkesutvalget støtter anbefalingen i KVUen om å utrede konsept 4 videre.

Lenke til høringsdokumenter:
https://www.skatteetaten.no/rettskilder/type/horinger/konseptvalg-for-et-nytt-system-for-
veibruksavgift-og-bompenger/
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Sammendrag 
På oppdrag fra Finansdepartementet og Samferdselsdepartementet, har Skatteetaten og 
Statens vegvesen gjennomført en konseptvalgutredning for fremtidig system for 
fastsettelse og innkreving av veibruksavgift og bompenger.  
 
Høringsfrist er satt til 1. februar 2023 og derfor fremmes saken kun for fylkesutvalget.  
 
Utgangspunktet for konseptvalgutredningen er at regjeringen ønsker å erstatte dagens 
system for veibruksavgift og bompenger med et mer bærekraftig og treffsikkert 
bilavgiftssystem. I Meld. St. 1 (2020−2021) er det lagt frem fem prinsipper for et 
bærekraftig bilavgiftssystem. Av prinsippene fremkommer det at systemet skal være 
bærekraftig med hensyn til proveny (bruttoinntekter som hentes gjennom skatter, avgifter 
og bompenger) og miljøet, i en situasjon hvor nullutslippskjøretøy dominerer nysalg, og 
hvor konvensjonelle biler gradvis fases ut av kjøretøyparken. Eksterne kostnader (støy, 
støv, slitasje mv.) ved bruk av kjøretøy, unntatt utslipp av CO2, er ifølge meldingen per i 
dag enten ikke priset eller er priset på en lite treffsikker måte. Det vil si at Elbiler ikke har 
noen veibruksavgift, mens kjøretøy med forbrenningsmotor betaler veibruksavgift i 
pumpeprisen på bensin eller diesel.   
 
I forslag til valg av konsept foreslås det en trinnvis innføring av prising for bruk av vei med 
en distansebasert avgift for lette norske nullutslippskjøretøy, fulgt av distansebasert 
veibruksavgift med to soner (by og spredtbygde strøk) for tunge kjøretøy. Forslaget 
medfører ingen større endringer for bompengeordningen, men det er lagt til grunn at 
rabattordningen for nullutslippskjøretøy over tid vil fases ut.  
 
Saksopplysninger 
Hovedproblemet i dag er at bilistene i stadig mindre grad dekker samfunnskostnadene ved 
bruk av kjøretøy gjennom blant annet bruksavhengige avgifter. En stor andel av bilistene 
betaler ikke kostnaden som reflekterer samfunnsutgiftene knyttet til vegslitasje, lokale 
utslipp, kø og ulykker, det vil si de eksterne kostnadene. Det gir en svikt i inntektene til 
staten. Økende andel nullutslippskjøretøy, der bruken ikke er avgiftsbelagt, forsterker 
problemet med fallende inntekter. I statsbudsjettet for 2023 oppgis det at åtte av ti nye 
lette kjøretøy som selges i dag er elektriske. Innen 2050 vil kjøretøy med 
forbrenningsmotorer kun utgjøre en liten del av det samlede trafikkarbeidet. 
 
Veibruksavgiften betales nå på omsetning av bensin og diesel. Avgiften har som formål 
både å skaffe staten inntekter og å prise eksterne kostnader knyttet til bruk av vei. Som 
følge av det grønne skiftet, er det behov for å se på hvordan veibruksavgiften kan utformes 
i fremtiden for å ivareta disse formålene. Samtidig er det slik at dagens rabattordning for 
nullutslippskjøretøy i bomprosjekter, medfører utfordringer med bompengeordningen som 
lokalt verktøy for finansiering og regulering av trafikken. Samlet sett stimulerer dagens 
ordninger for prising av bruk av vei til mer bilkjøring på bekostning av kollektiv, sykkel og 
gange. Utredningen anbefaler et konsept som skal sikre en bærekraftig prising av bruk av 
vei og finansiering av samferdselsprosjekter. Det betyr at nullutslippskjøretøy også må 
betale. Veibruksavgift og bompenger skal fortsatt bestå som to separate virkemidler. 
 
De ulike konseptene som er vurdert 
I konsekvensutredningen er det definert fire ulike konsept som gjengis under. Utredningen 
har sammenlignet de fire konseptene mot et såkalt nullplusskonsept, som er en fjerning av 
alle rabatter for nullutslippskjøretøy i bomstasjonene.  
 
   
Konsept 1 – Veibruksavgift for nullutslippskjøretøy  
Distansebasert veibruksavgift utformes med lik pris for hele landet. Det gir fleksibilitet til 
både manuell og automatisk rapportering av kilometer fra kjøretøyet. Den nye 

Sammendrag
På oppdrag fra Finansdepartementet og Samferdselsdepartementet, har Skatteetaten og
Statens vegvesen gjennomført en konseptvalgutredning for fremtidig system for
fastsettelse og innkreving av veibruksavgift og bompenger.

Høringsfrist er satt til 1. februar 2023 og derfor fremmes saken kun for fylkesutvalget.

Utgangspunktet for konseptvalgutredningen er at regjeringen ønsker å erstatte dagens
system for veibruksavgift og bompenger med et mer bærekraftig og treffsikkert
bilavgiftssystem. I Meld. St. 1 (2020-2021) er det lagt frem fem prinsipper for et
bærekraftig bilavgiftssystem. Av prinsippene fremkommer det at systemet skal være
bærekraftig med hensyn til proveny (bruttoinntekter som hentes gjennom skatter, avgifter
og bompenger) og miljøet, i en situasjon hvor nullutslippskjøretøy dominerer nysalg, og
hvor konvensjonelle biler gradvis fases ut av kjøretøyparken. Eksterne kostnader (støy,
støv, slitasje mv.) ved bruk av kjøretøy, unntatt utslipp av CO2, er ifølge meldingen per i
dag enten ikke priset eller er priset på en lite treffsikker måte. Det vil si at Elbiler ikke har
noen veibruksavgift, mens kjøretøy med forbrenningsmotor betaler veibruksavgift i
pumpeprisen på bensin eller diesel.

I forslag til valg av konsept foreslås det en trinnvis innføring av prising for bruk av vei med
en distansebasert avgift for lette norske nullutslippskjøretøy, fulgt av distansebasert
veibruksavgift med to soner (by og spredtbygde strøk) for tunge kjøretøy. Forslaget
medfører ingen større endringer for bompengeordningen, men det er lagt til grunn at
rabattordningen for nullutslippskjøretøy over tid vil fases ut.

Saksopplysninger
Hovedproblemet i dag er at bilistene i stadig mindre grad dekker samfunnskostnadene ved
bruk av kjøretøy gjennom blant annet bruksavhengige avgifter. En stor andel av bilistene
betaler ikke kostnaden som reflekterer samfunnsutgiftene knyttet til vegslitasje, lokale
utslipp, kø og ulykker, det vil si de eksterne kostnadene. Det gir en svikt i inntektene til
staten. Økende andel nullutslippskjøretøy, der bruken ikke er avgiftsbelagt, forsterker
problemet med fallende inntekter. I statsbudsjettet for 2023 oppgis det at åtte av ti nye
lette kjøretøy som selges i dag er elektriske. Innen 2050 vil kjøretøy med
forbrenningsmotorer kun utgjøre en liten del av det samlede trafikkarbeidet.

Veibruksavgiften betales nå på omsetning av bensin og diesel. Avgiften har som formål
både å skaffe staten inntekter og å prise eksterne kostnader knyttet til bruk av vei. Som
følge av det grønne skiftet, er det behov for å se på hvordan veibruksavgiften kan utformes
i fremtiden for å ivareta disse formålene. Samtidig er det slik at dagens rabattordning for
nullutslippskjøretøy i bomprosjekter, medfører utfordringer med bompengeordningen som
lokalt verktøy for finansiering og regulering av trafikken. Samlet sett stimulerer dagens
ordninger for prising av bruk av vei til mer bilkjøring på bekostning av kollektiv, sykkel og
gange. Utredningen anbefaler et konsept som skal sikre en bærekraftig prising av bruk av
vei og finansiering av samferdselsprosjekter. Det betyr at nullutslippskjøretøy også må
betale. Veibruksavgift og bompenger skal fortsatt bestå som to separate virkemidler.

De ulike konseptene som er vurdert
I konsekvensutredningen er det definert fire ulike konsept som gjengis under. Utredningen
har sammenlignet de fire konseptene mot et såkalt nullplusskonsept, som er en fjerning av
alle rabatter for nullutslippskjøretøy i bomstasjonene.

Konsept 1 - Veibruksavgift for nullutslippskjøretøy
Distansebasert veibruksavgift utformes med lik pris for hele landet. Det gir fleksibilitet til
både manuell og automatisk rapportering av kilometer fra kjøretøyet. Den nye
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veibrukavgiften gjelder kun for nullutslippskjøretøy. Det er lik takst for nullutslippskjøretøy 
og kjøretøy med forbrenningsmotor i bompengeordningen. I dette konseptet stilles det ikke 
krav om å montere ekstra utstyr/boks i kjøretøyene. Konseptet har fleksibilitet og åpner for 
en gradvis overgang fra manuell rapportering til automatisk rapportering for en større del 
av nullutslippskjøretøyene. 
 
Konsept 2 – Veibruksavgift/Sone. Pris varierer mellom by og land  
Problembeskrivelsen viser at de eksterne kostnadene er høyere i byer enn på landet. Med 
bakgrunn i dette bygger konseptet på en toprismodell, hvor prisen for å kjøre en kilometer 
varierer mellom by og land. Den nye veibruksavgiften gjelder for alle kjøretøy. Det er lik 
takst for nullutslippskjøretøy og kjøretøy med forbrenningsmotor i bompengeordningen. I 
dette konseptet er det behov for data som registrerer antall kjørte kilometer og knytter 
dette til sone. Data kan innhentes ved at kjøretøy utstyres med en «om bord enhet» 
(avansert brikke) som kommuniserer med dagens vegkantutstyr, ved bruk av GNSS 
(satellitt) eller 4G/5G (telenettet). 
 
Konsept 3 – Posisjon. Priser varierer mellom tid, sted og distanse  
Konsept 3 vil gi mulighet for mer nøyaktig prising av eksterne effekter som den enkelte 
trafikant påfører samfunnet gjennom flere soner (spredtbygd, tettsted, storby) og tid på 
døgnet. Datagrunnlaget gir mange muligheter for avanserte prismodeller som i større grad 
kan påvirke adferd. Pris kan variere mellom ulike typer veier, geografi, årstid, 
trafikkforhold, kø osv. Bruk av satellittdata gir en mer nøyaktig angivelse av tid, sted og 
kjørt distanse. I dette konseptet vil det være en felles ordning for veibruksavgift og 
bompenger, men fortsatt separate inntektsstrømmer og ulike satser, primært for å 
gjenspeile de eksterne kostnader og finansiering av samferdselsprosjekter. 
 
Konsept 4 – Stegvis realisering (KVU-ens forslag til konsept)  
Trinn 1 Lette norskregistrerte nullutslippskjøretøy får en distansebasert kjøretøyavgift. 
Basis-rapportering etableres, men omfatter ikke utenlandske kjøretøy og tunge 
nullutslippskjøretøy (norsk- eller utenlandsregistrerte). Prisen differensieres etter 
kjøretøytype (vekt med videre). Det er i utredningens beregninger lagt til grunn en avgift på 
om lag 30 øre per kilometer for en normal elbil. Drivstoffavgift fortsetter på kjøretøy med 
forbrenningsmotor. Avgifter for hybride kjøretøy vil vurderes i det videre arbeidet. 
 
Trinn 2 For tunge kjøretøy tas det sikte på å realisere konsept 2 med ulike satser for 
veibruksavgift for by og land. Det må installeres en enhet i kjøretøyet (avansert brikke) i 
kjøretøy over 7,5 tonn som ikke har dette fra før, eventuelt brukes app eller integrert 
kjøretøyplattform. En innføring for tunge kjøretøy vil kunne sammenfalle med tilsvarende 
implementering i Sverige og Danmark. Det er mulig å innføre løsningen geografisk på 
enkelte veistrekninger (TEN-T og motorveier).  
 
Overgangsordning fra veibruksavgift på drivstoff til kilometerbasert avgift for tunge kjøretøy 
vil utredes i kommende faser. Vekt-årsavgiften kan vurderes fjernet. Ytterligere steg vil 
kunne vurderes senere på basis av blant annet teknologisk utvikling og risikovurderinger. 
 
Trafikkarbeid og netto nytte  
Samtlige konsepter fører til redusert trafikkarbeid med personbiler, og størst relativ 
reduksjon for nullutslippsbiler som i nullalternativet ikke har noen veibruksavgift. 
Konseptene med flat veibruksavgift over hele landet reduserer trafikkarbeidet både i byene 
og i spredtbygde strøk for både gods- og persontransport. Konseptene som differensierer 
prisene mellom byer og spredtbygde strøk fører til en stor reduksjon i trafikkarbeidet i 
byene, mens kjøretøy med forbrenningsmotor ender opp med å øke sitt transportarbeid i 
spredtbygde strøk. Lastebiltransporten øker også i spredtbygde strøk i disse konseptene.  
 
Trafikanter ender opp med redusert nytte som følge av økt belastning fra veibruksavgift, 
men dette nyttetapet oppveies av økte inntekter til det offentlige og sparte eksterne 

veibrukavgiften gjelder kun for nullutslippskjøretøy. Det er lik takst for nullutslippskjøretøy
og kjøretøy med forbrenningsmotor i bompengeordningen. I dette konseptet stilles det ikke
krav om å montere ekstra utstyr/boks i kjøretøyene. Konseptet har fleksibilitet og åpner for
en gradvis overgang fra manuell rapportering til automatisk rapportering for en større del
av nullutslippskjøretøyene.

Konsept 2 - Veibruksavgift/Sone. Pris varierer mellom by og land
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(avansert brikke) som kommuniserer med dagens vegkantutstyr, ved bruk av GNSS
(satellitt) eller 4G/5G (telenettet).
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Basis-rapportering etableres, men omfatter ikke utenlandske kjøretøy og tunge
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kjøretøytype (vekt med videre). Det er i utredningens beregninger lagt til grunn en avgift på
om lag 30 øre per kilometer for en normal elbil. Drivstoffavgift fortsetter på kjøretøy med
forbrenningsmotor. Avgifter for hybride kjøretøy vil vurderes i det videre arbeidet.

Trinn 2 For tunge kjøretøy tas det sikte på å realisere konsept 2 med ulike satser for
veibruksavgift for by og land. Det må installeres en enhet i kjøretøyet (avansert brikke) i
kjøretøy over 7,5 tonn som ikke har dette fra før, eventuelt brukes appeller integrert
kjøretøyplattform. En innføring for tunge kjøretøy vil kunne sammenfalle med tilsvarende
implementering i Sverige og Danmark. Det er mulig å innføre løsningen geografisk på
enkelte veistrekninger (TEN-T og motorveier).

Overgangsordning fra veibruksavgift på drivstoff til kilometerbasert avgift for tunge kjøretøy
vil utredes i kommende faser. Vekt-årsavgiften kan vurderes fjernet. Ytterligere steg vil
kunne vurderes senere på basis av blant annet teknologisk utvikling og risikovurderinger.

Trafikkarbeid og netto nytte
Samtlige konsepter fører til redusert trafikkarbeid med personbiler, og størst relativ
reduksjon for nullutslippsbiler som i nullalternativet ikke har noen veibruksavgift.
Konseptene med flat veibruksavgift over hele landet reduserer trafikkarbeidet både i byene
og i spredtbygde strøk for både gods- og persontransport. Konseptene som differensierer
prisene mellom byer og spredtbygde strøk fører til en stor reduksjon i trafikkarbeidet i
byene, mens kjøretøy med forbrenningsmotor ender opp med å øke sitt transportarbeid i
spredtbygde strøk. Lastebiltransporten øker også i spredtbygde strøk i disse konseptene.

Trafikanter ender opp med redusert nytte som følge av økt belastning fra veibruksavgift,
men dette nyttetapet oppveies av økte inntekter til det offentlige og sparte eksterne
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kostnader til utslipp, ulykker, støy, slitasje og kø mv. Alle konseptene gir svært høy netto 
nytte fra om lag 24 milliarder til 30 milliarder over en levetid frem til og med 2037.  
 
Trinn 2 for tunge kjøretøy er basert på teknologi som er i bruk på tunge kjøretøy i flere land 
i Europa. Danmark planlegger å sette tilsvarende løsning i drift fra 2025. En trinnvis 
innføring vil gi erfaring med teknologien på en begrenset kjøretøygruppe som reduserer 
risiko ved å ta teknologien i bruk i større omfang. Ordningen kan utvikles over tid ved at 
flere kjøretøygrupper kan omfattes på sikt om det er ønskelig. 
 
Vurderinger 
Utredningen har som mål å anbefale et konsept som skal gi en treffsikker og bærekraftig 
prising av bruk av vei og finansiering av samferdselsprosjekter. Utredningen vektlegger 
personvern i anbefalt konsept. Det legges derfor til grunn at valgt løsning ivaretar 
personvernet. Bruk av satellittbasert løsning for å kartlegge persontrafikk anses ikke å 
være moden nok. For tunge kjøretøy tas utredningens konklusjon til følge om at 
næringstrafikk ikke er omfattet av det samme personvern. Trinn 3 kan om noen år være å 
innlemme også persontrafikk når systemet med satellittbasert registering (eller registering 
på mobilnettet) er godt nok uprøvd og er sikkert nok for persontrafikk (konsept 3). 
 
Høyere kjørekostnader i storbyområdene er i KVUen forventet å gi lavere trafikk og slik 
fremme nullvekstmålet for personbiltrafikk, som er hovedmålsetningen for belønnings-/ 
eller byvekstavtale. KVUen anbefaler å differensiere veibruksavgiften mellom by og land 
for tunge kjøretøy.   
  
I Norge bør det være insentiver for å utvikle og tilrettelegge for andre kjøretøyteknologier. 
Det er begrenset mengde energi og kapasitet i kraftnettet. Derfor bør Norge tilrettelegge 
for en energimiks av batteri og annen teknologi. Fylkeskommunedirektøren er enig i at 
andelen av elektriske kjøretøy er så høy at det nå er behov for en omlegging av 
avgiftssystemet for alle lette kjøretøy. Fylkeskommunedirektøren mener imidlertid at det 
fortsatt bør være mulig å gjøre unntak for veibruksavgiften. I Hurdalsplattformen står det at 
regjeringen vil bidra til å bygge opp en sammenhengende verdikjede innen hydrogen der 
produksjon, distribusjon og bruk utvikles parallelt. Hydrogen kan være en viktig del av 
fremtidens energimiks for å oppnå utslippsfri transport på land og til havs.  I Agder er det 
flere initiativ på gang både innen produksjon, distribusjon og bruk av hydrogen innen 
sjøtransport og tungtransport. Forholdene i Agder vil ligge godt til rette for et pilotprosjekt 
for uttesting av hydrogen.   
 
Konsekvenskvensutredningen foreslår på sikt å avvikle rabattordningene i bomstasjoner 
for elektriske kjøretøy. I statsbudsjettet for 2023 er det også åpnet opp for at elbiler skal 
kunne betale inntil 70 % av ordinær takst. Dette, i kombinasjon med veibruksavgiften, vil i 
enda større grad sidestille lette elektriske kjøretøy med andre kjøretøy. Med dagens 
rabattordninger ser vi nå i nye bompengeprosjekter at grunntaksten må økes, på grunn av 
at en større elbilandel enn det som først var beregnet, gir svikt i inntektene.   
 
Det er nasjonale mål om reduksjon av klimagassutslipp. Fylkeskommunedirektøren mener 
derfor at Co2-utslipp må vektes i de eksterne kostnadene og at elbiler fortsatt skal ha en 
fordel fremfor biler med forbrenningsmotor. Det betyr at veibruksavgift bør være lavere for 
nullutslippskjøretøy enn kjøretøy med forbrenningsmotor.   
 
Dersom staten innfører ny politikk med en gradvis avvikling av dagens mange fordeler for 
nullutslippskjøretøy, må det samtidig fastsettes en langsiktig politikk knyttet til bruk og kjøp 
av nullutslippskjøretøy. Det bør fortsatt være fordeler ved å kjøpe nullutslippskjøretøy, selv 
om bruken i større grad harmoniseres med andre kjøretøy.  Dette for å sikre at 
klimavennlige transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet.  
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andelen av elektriske kjøretøy er så høy at det nå er behov for en omlegging av
avgiftssystemet for alle lette kjøretøy. Fylkeskommunedirektøren mener imidlertid at det
fortsatt bør være mulig å gjøre unntak for veibruksavgiften. I Hurdalsplattformen står det at
regjeringen vil bidra til å bygge opp en sammenhengende verdikjede innen hydrogen der
produksjon, distribusjon og bruk utvikles parallelt. Hydrogen kan være en viktig del av
fremtidens energimiks for å oppnå utslippsfri transport på land og til havs. I Agder er det
flere initiativ på gang både innen produksjon, distribusjon og bruk av hydrogen innen
sjøtransport og tungtransport. Forholdene i Agder vil ligge godt til rette for et pilotprosjekt
for uttesting av hydrogen.

Konsekvenskvensutredningen foreslår på sikt å avvikle rabattordningene i bomstasjoner
for elektriske kjøretøy. I statsbudsjettet for 2023 er det også åpnet opp for at elbiler skal
kunne betale inntil 70 % av ordinær takst. Dette, i kombinasjon med veibruksavgiften, vil i
enda større grad sidestille lette elektriske kjøretøy med andre kjøretøy. Med dagens
rabattordninger ser vi nå i nye bompengeprosjekter at grunntaksten må økes, på grunn av
at en større elbilandel enn det som først var beregnet, gir svikt i inntektene.

Det er nasjonale mål om reduksjon av klimagassutslipp. Fylkeskommunedirektøren mener
derfor at Co2-utslipp må vektes i de eksterne kostnadene og at elbiler fortsatt skal ha en
fordel fremfor biler med forbrenningsmotor. Det betyr at veibruksavgift bør være lavere for
nullutslippskjøretøy enn kjøretøy med forbrenningsmotor.

Dersom staten innfører ny politikk med en gradvis avvikling av dagens mange fordeler for
nullutslippskjøretøy, må det samtidig fastsettes en langsiktig politikk knyttet til bruk og kjøp
av nullutslippskjøretøy. Det bør fortsatt være fordeler ved å kjøpe nullutslippskjøretøy, selv
om bruken i større grad harmoniseres med andre kjøretøy. Dette for å sikre at
klimavennlige transportløsninger fortsatt blir det foretrukne alternativet.
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For tunge kjøretøy blir det foreslått en veibruksavgift både for norske og utenlandske 
kjøretøy. Utredningen antyder at den delen kan detaljeres betydelig ut fra utslippsklasse, 
grad av slitasje, lokasjon og reell kjørt distanse.  Fylkeskommunedirektøren fremhever 
viktigheten av å beholde gode rammebetingelser for næringslivet. Innfasing av en ny 
ordning bør ses i sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter. Norske 
transportører må sikres minst like gode rammevilkår som utenlandske tunge kjøretøy. 
 
Regionplan Agder 2030 
I forslaget fra konseptvalgutredningen foreslås det tiltak som kan medføre at det vil ta 
lengre tid å få hele bilparken over på nullutslippskjøretøy. Dersom staten tar 
konsekvensutredningens anbefalinger til følge, med avvikling av mange av dagens 
fordeler knyttet til fritak og rabatter for elbiler, bør det samtidig vedtas en langsiktig politikk 
knyttet til kjøp og eie av nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til at klimavennlige 
transportløsninger er/og blir det foretrukne alternativet. 
 
Alle konseptene i KVUen er vurdert å gi redusert veitransport, som igjen vil føre til positive 
klimaeffekter.  
 
Økonomiske konsekvenser 
Den anbefalte løsningen for veibruksavgift for lette nullutslippskjøretøy er vurdert å gi 
redusert biltrafikk, og vil føre til reduserte inntekter til bompengepakkene. Den anbefalte 
differensieringen av veibruksavgift mellom by og land for tunge kjøretøy, vil bidra til å 
redusere noe av finansieringsgrunnlaget for ny byvekstavtale. Hvor mye dette utgjør, 
avhenger av trafikkavisningen i bomstasjonene.  Det legges til grunn i det videre arbeidet 
at bompenger og veibruksavgift består som to ulike systemer og at veibruksavgiften ikke 
skal gi vesentlige bortfall av bompengeinntekter i byvekstområder.    
 
Konklusjon 
Fylkeskommunedirektøren mener det er riktig å vurdere et mer bærekraftig, treffsikkert og 
rettferdig bilavgiftssystem. Innføring av veibruksavgift for lette kjøretøy vil gi en mer 
harmonisert fordeling av betalingsbyrden mellom fossil- og nullutslippskjøretøy. Fremtidige 
avgifter bør settes slik at det fortsatt vil være fordeler med å velge nullutslippskjøretøy, 
særlig for ny nullutslippsteknologi som hydrogen.  
 
En omlegging av avgiftssystemet for tyngre kjøretøy kan gi negative økonomiske 
konsekvenser for transportnæringen. I det videre arbeidet med «KVU om Veibruksavgift 
og bompenger» er det viktig at konkurransekraften til transportnæringen blir ivaretatt.   
 
 
Kristiansand, 02.01.2023 
 
 
Tine Sundtoft      Ola Olsbu  
Fylkeskommunedirektør    fylkesdirektør 
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viktigheten av å beholde gode rammebetingelser for næringslivet. Innfasing av en ny
ordning bør ses i sammenheng med omlegging/fjerning av andre avgifter. Norske
transportører må sikres minst like gode rammevilkår som utenlandske tunge kjøretøy.

Regionplan Agder 2030
I forslaget fra konseptvalgutredningen foreslås det tiltak som kan medføre at det vil ta
lengre tid å få hele bilparken over på nullutslippskjøretøy. Dersom staten tar
konsekvensutredningens anbefalinger til følge, med avvikling av mange av dagens
fordeler knyttet til fritak og rabatter for elbiler, bør det samtidig vedtas en langsiktig politikk
knyttet til kjøp og eie av nullutslippskjøretøy. Dette for å stimulere til at klimavennlige
transportløsninger er/og blir det foretrukne alternativet.
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klimaeffekter.
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Den anbefalte løsningen for veibruksavgift for lette nullutslippskjøretøy er vurdert å gi
redusert biltrafikk, og vil føre til reduserte inntekter til bompengepakkene. Den anbefalte
differensieringen av veibruksavgift mellom by og land for tunge kjøretøy, vil bidra til å
redusere noe av finansieringsgrunnlaget for ny byvekstavtale. Hvor mye dette utgjør,
avhenger av trafikkavisningen i bomstasjonene. Det legges til grunn i det videre arbeidet
at bompenger og veibruksavgift består som to ulike systemer og at veibruksavgiften ikke
skal gi vesentlige bortfall av bompengeinntekter i byvekstområder.

Konklusjon
Fylkeskommunedirektøren mener det er riktig å vurdere et mer bærekraftig, treffsikkert og
rettferdig bilavgiftssystem. Innføring av veibruksavgift for lette kjøretøy vil gi en mer
harmonisert fordeling av betalingsbyrden mellom fossil- og nullutslippskjøretøy. Fremtidige
avgifter bør settes slik at det fortsatt vil være fordeler med å velge nullutslippskjøretøy,
særlig for ny nullutslippsteknologi som hydrogen.

En omlegging av avgiftssystemet for tyngre kjøretøy kan gi negative økonomiske
konsekvenser for transportnæringen. I det videre arbeidet med «KVU om Veibruksavgift
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Fylkeskommunedirektør
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fylkesdirektør
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